
Patrz w niebo

Gdy w roku 1959 pojawily sie pierwsze zdjecia odwrotnej

strony Ksiezyca (Luna 3), natychmiast zaczely sie
rozwazania, czy jest ona podobna do strony widocznej,

czy wlasnie nie i dlaczego. Róznica miedzy widoczna

i niewidoczna pólkula Ksiezyca jest zauwazalna raczej

latwo, mianowicie na zwróconej ku nam widac kilka

tzw. mórz, podczas gdy na odwrotnej mórz wlasciwie nie

ma. Nie bardzo wiadomo, jak wazne jest to spostrzezenie

i fakt ten jest w literaturze najchetniej przemilczany.

Dotyczy to zreszta takze Ziemi, na której latwo jest

wyróznic pólkule morska i ladowa, z czego jednak nic

specjalnego nie wynika.

Wkrótce po odkryciu w 1671 r. Japetusa, satelity Saturna,

zauwazono, ze w elongacji zachodniej (tzn. gdy akurat

jest widoczny na zachód od planety) jest on az o 2 mag
jasniejszy niz we wschodniej. Poniewaz jest on satelita

synchronicznym, tj. obraca sie w tym samym okresie,

co obiega Saturna, to stad wynika, ze porusza sie stale

ciemniejsza pólkula naprzód (pamietajmy, ze obiega on

Saturna tzw. ruchem prostym, zgodnym z kierunkiem

obrotu i obiegu wiekszosci cial w Ukladzie Slonecznym).
Powierzchnie Japetusa w calej okazalosci zobaczylismy

dopiero na obrazach przeslanych przez Voyagery, w wyniku

czego, oczywiscie, potwierdzony zostal fakt silnego

kontrastu miedzy jego dwiema pólkulami.

Wedlug aktualnych pogladów jasna powierzchnia satelity

to glównie lód, podczas gdy obszary ciemne pokryte sa

zwiazkami wegla i krzemu podobnymi do tych, jakie

spotykamy w meteorytach. Rozwazane byly cztery mozliwe

przyczyny takiego osobliwego ich rozkladu na powierzchni

globu. Po pierwsze mogly pochodzic z wnetrza globu

i wyrzucone zostaly na powierzchnie w wyniku dzialalnosci

wulkanicznej. Po drugie, mogly lezec tam zawsze, a tylko

kiedys byly przykryte warstwa lodu. Wedlug wersji trzeciej

moga pochodzic z zewnatrz, czyli byc zagarniane przez

Japetusa w trakcie jego ruchu orbitalnego. Wszystkie

te trzy mozliwosci sa raczej odrzucane na podstawie

dosc zawilych rozwazan geologicznych. Wreszcie podana

niedawno pod rozwage czwarta mozliwosc, a wlasciwie

"trzecia bis", to spadek akurat na przednia pólkule

satelity wiekszego ciala kosmicznego. W wyniku takiego

kataklizmu woda, jako substancja lotniejsza, moglaby

uleciec bezpowrotnie z duzego obszaru powierzchni

globu, podczas gdy substancje mineralne moglyby na te

powierzchnie powrócic i rozproszone pokryc ja wielka

ciemna plama. Mozna sie obawiac, ze rozstrzygniecia

miedzy tymi czterema mozliwosciami szybko sie nie

doczekamy.
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Studenci fizyki

Na tylnej okladce znajduje sie reklamówka Wydzialu Fizyki
Uniwersytetu Warszawskiego. Thtaj zas publikujemy
wypowiedzi studentów, którzy wyjasniaja, jak to sie stalo,
ze wybrali fizyke, co ich na studiach spotkalo i jakie maja plany.

Malgorzata Rowicka - W liceum nie myslalam

o studiowaniu fizyki. Duzo bardziej pociagala mnie

chemia, matematyka czy nawet historia. Ostatecznie

wybralam studia chemiczne, lecz zaczelam. tez chodzic

na zajecia, glównie matematyczne, na Wydzial Fizyki.

Zajecia te podobaly mi sie coraz bardziej, chcialam

uczestniczyc w coraz to nowych i tak po dwóch latach

zostalam studentka Wydzialu Fizyki UW. Najbardziej

podobala mi sie tutaj ... matematyka, mniej oderwana

od zycia i bardziej "zageszczona" niz ta wykladana na

Wydziale Matematyki. Równiez fizyka, w wiekszym

stopniu "zmatematyzowana" i przez to latwiejsza dla mnie

do zrozumienia, bardziej mi sie podobala niz w szkole

sredniej. Wrazenie tez robily na mnie pokazy doswiadczen,

lecz sklonnosc do matematyki sprawila, ze specjalizacje

wybralam w Katedrze Metod Matematycznych Fizyki.

Ucze sie teraz o tzw. grupach kwantowych, które beda

prawdopodobnie tematem mojej pracy magisterskiej.

Po jej szczesliwym zakonczeniu chcialabym pozostac na

uczelni i zajmowac sie fizyka matematyczna.
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Andrzej Kudlicki - Astronomia interesowala mnie od

poczatku szkoly sredniej, bylo to jednak jedynie hobby.

W klasie maturalnej chodzilem na niektóre zajecia dla

pierwszego roku Wydzialu Fizyki. Spodobaly mi sie bardzo

wyklady fizyki doswiadczalnej, gdy w sali wykladowej

mierzono, na przyklad, predkosc swiatla lub pokazywano

znikanie w punkcie krytycznym granicy miedzy ciecza

a gazem. Ciekawe, choc bardzo trudne wydaly mi

sie wyklady z analizy matematycznej. Postanowilem

studiowac astronomie. Okazalo sie, ze - poza wstepnym

wykladem - nauka astronomii zaczyna sie na dobre

dopiero na trzecim roku. Przedtem wraz z przyszlymi

fizykami studiuje sie matematyke i fizyke. Nauka zaczyna

sie od podstaw, lecz tempo jest bardzo szybkie i wielu

odpada. Na starszych latach studia staja sie ciekawsze.

Jeszcze przed uzyskaniem dyplomu mozna uczestniczyc
w projektach badawczych. Studenci bywaja przyjmowani

jako "wakacyjni" asystenci w osrodkach naukowych,

czesto zagranicznych. Dzieki temu udalo mi sie odwiedzic

i troche popracowac w obserwatoriach astronomicznych

w Armagh w Irlandii Pln. i Strasburgu we Francji. Studia

daly mi mozliwosc bardzo ogólnego postrzegania swiata,

od mikroswiata z bogactwem czastek elementarnych, przez

swiat nas otaczaj acy, do gwiazd i wreszcie Wszechswiata

jako calosci. Ta ostatnia dziedzina, kosmologia wlasnie,

chcialbym sie zajmowac w swojej przyszlej pracy naukowej,

która mysle kontynuowac po otrzymaniu dyplomu.


